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فرهنگ

وزیر فرهنگ در حاشیه رونمایی از کتاب »رضای انقلاب«:

 جامعه جوان ایران در معرض تهدید
جنگ روانی و نرم است

آییـــن رونمایی از کتاب خاطرات حجت الاســـام رضا مطلبی بـــا عنوان »رضای 
انقاب« 17 اردیبهشـــت با حضور محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســـامی و اهالـــی فرهنگ و رســـانه برگزار شـــد. ایـــن کتاب به زندگی و شـــرح 
حال یکـــی از دلباختـــگان فکری امـــام خمینـــی)ره(، روحانی فاضـــل و مردمی، 
حجت الاســـام حاج شـــیخ رضا مطلبی می پردازد که نقش مؤثـــری در انقاب 
اســـامی داشـــته اســـت. وزیر فرهنگ در این آیین با بیان اینکه حجت الاسام 
رضا مطلبی از پیشکســـوتان انقابی و حواریون امام و یار رهبر انقاب هستند 
که بـــا ثبات قدم این مســـیر را ادامه دادند، گفت: »حاج آقـــای مطلبی با وجود 
اینکه از برجستگان روحانیت همراه نهضت بود سلوک طلبگی خود را رها نکرد 
و ما موظف هســـتیم چنین بزرگانـــی را به جامعه معرفی کنیـــم.« وزیر فرهنگ 
گفت: »جامعه جـــوان ایران در معرض انواع تهدیدها بویـــژه جنگ روانی و نرم 
اســـت؛ چرا که دشمن کمر بســـته تا اعتماد مردم به نهادهای دینی و روحانیت 
را مخدوش کند، کمترین ضعفی باشـــد یا نه، در بمباران رسانه ای برای تخریب 
وجهـــه این نهاد خدمتگزار و اســـتوانه بـــزرگ جامعه دینی بـــه کار می گیرند؛ در 
همین راســـتا بر ما واجب اســـت تا از بزرگانی چـــون رضا مطلبی تجلیل کنیم  و 
عمر پرمجاهدت، طولانی و بابرکت او را به تصویر بکشـــیم.« اســـماعیلی افزود: 
»حـــاج آقـــای مطلبی نیاز بـــه تعریف ما نـــدارد، بلکه مـــا نیاز داریـــم که چنین 

شـــخصیت های برجســـته ای را به عنوان مفاخر خود معرفی کنیم.«
تلاش برای عدالت فرهنگی

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی در حاشـــیه این آییـــن در مورد عملکـــرد وزارت 
فرهنـــگ در عرصـــه عدالـــت فرهنگی گفـــت: »تاشـــمان این بوده تـــا عدالت 
فرهنگی برقرار شـــود؛ یک جلوه آن نمایشگاه کتاب اســـت که به واسطه تدابیر 
اندیشیده شـــده همزمان به صورت مجازی از سراسر ایران می توان کتاب خرید 
و کتاب هـــا به صـــورت رایگان در منـــازل خریداران می رســـد و ایـــن امر موجب 
شـــده تا نمایشـــگاه کتاب و امتیـــازات آن به کســـانی که در تهران هســـتند یا به 
تهران دسترســـی دارند منحصر نشـــود و دورتریـــن نقطه ایران هـــم می تواند از 
این رویداد بهره مند شـــود.« اســـماعیلی تأکید کرد: »الحمدلله اتفاقات خوبی 
در کشـــور در حال رخ دادن اســـت؛ آموزش در مناطق محروم، ســـاخت سینما 
در شـــهرهای بـــالای صدهزار نفر و نهضت ســـاخت پاتو تاش هایی اســـت که 

در این راســـتا انجام شـــده است.«

تلاش ما 
درسفرهای 
استانی این 

 است که
بی واسطه 

با هنرمندان 
ارتباط 

بگیریم، چرا 
که فعالین 

حوزه 
موسیقی 

و سرود در 
شهرستان ها 

از امکاناتی 
که درتهران 
است کمتر 
برخوردارند

مدیـــرکل دفترموســـیقی، برگـــزاری نخســـتین 
جشنواره ملی ســـرود فجر را مرکبی برای ارتقای 

ســـرود عنوان کـــرد نه مقصـــد حرکت.«
امیرحســـین ســـمیعی در نشســـت رســـانه ای 
نخســـتین جشـــنواره ملی ســـرود فجر کـــه روز 
گذشـــته در دفتر موســـیقی برگزار شـــد، اظهار 
داشـــت: »تقویـــت ســـرود و شـــیوه آکادمیـــک، 
هدف اصلی ما در این جشـــنواره اســـت و دراین 
راســـتا عاوه بر فعالیت های ســـتاد جشـــنواره، 
برنامه هایی برای ســـفر به اســـتان ها هم صورت 
گرفتـــه و تصمیـــم داریم هم درحـــوزه گروه های 
ســـرود و هم گروه های کر نســـبت به شناسایی 

و حمایـــت از گروه ها، اقداماتـــی را انجام دهیم 
و امیدوارم در ســـفرهای استانی بعد نیز محقق 

شود.«

 ایجاد یک پل ارتباطی بی واسطه
 با هنرمندان

ســـمیعی در پاســـخ به »ایران« دربـــاره همکاری 
انجمن های موسیقی اســـتان ها درتولید سرود 
بیان داشـــت: »انجمن های موسیقی استان ها 
ارتباط خوبی با دفتر موســـیقی دارند اما بخشی 
از فعالیت آنها ناگزیراست. براین اساس تاش 
ما درسفرهای اســـتانی این است که بی واسطه 
بـــا هنرمندان ارتبـــاط بگیریم، چـــرا که فعالین 
حـــوزه موســـیقی و ســـرود در شهرســـتان ها از 
امکاناتی که درتهران اســـت کمتـــر برخوردارند. 
بنابرایـــن برگزاری جلســـات اســـتانی در جهت 
بیان مشـــکات هنرمندان، فرصت خوبی برای 
شناســـایی ظرفیت هـــا و همچنیـــن ایجـــاد پل 
ارتباطی بی واســـطه با دفتر ســـرود است. نکته 

دیگـــر اینکه درحوزه آموزش و مربیان ســـرود در 
شهرســـتان ها باید نگاه جدی تری صورت بگیرد 
و حتی پرتاش تر از مواردی که در تهران اســـت. 
خوشـــبختانه این ارتبـــاط درشهرســـتان ها آغاز 

شـــده و قطعاً مؤثر خواهد بود.«
او درباره جشـــنواره افزود: »درباره جشنواره تصور 
این اســـت بـــه یـــک دوران زودبازدهـــی ممکن 
اســـت برســـد، اما اتفاقی که به لحاظ تکنیک و 
ارتقای ســـطح کیفی شـــاهد خواهیم بود اثرات 
آن شـــاید ســـال آینـــده مشـــاهده شـــود. نکته 
دیگر اینکـــه قرار اســـت بعد از پایان جشـــنواره 
کارهای منتخـــب درقالب آثـــار باکیفیت ضبط 
استودیویی داشـــته باشـــند تا بتوانیم در آینده 
شـــرایط بهتـــری بـــرای ســـرود و گروه هـــای کر 

فراهـــم کنیم.«

 تلاش برای از بین بردن سردرگمی
در حوزه سرود

مدیـــرکل دفتـــر موســـیقی دربـــاره سیســـتم 

 نگاه جدی به آموزش و تربیت 
در محتوای سرود

نظارت بـــر تولیـــدات ســـرود نهادهای 
مختلف گفت: »مبنای ســـرود بیشـــتر 
تحـــت نهادهایـــی انجام می شـــود که 
سیســـتم نظارتـــی دارنـــد کـــه در ایـــن 
سیســـتم اشـــتراکات نظارتی بـــا وزارت 
ارشاد وجود دارد. سرودها باید به تأیید 
دفترموسیقی برســـند ولی سرودی که 
در صداوسیما ساخته می شود متفاوت 
اســـت با حوزه هنری و براساس نظارت 

خود ایـــن سازمان هاســـت.«
امیرحســـین ســـمیعی دربـــاره فقدان 
همســـویی نهادهای مرتبط با ســـرود و 
کمبود توجه در این زمینـــه اظهار کرد: 
»من همیشـــه منتقد شـــرایط ســـرود 
بـــوده و هســـتم و برایـــن باورم ســـرود 
می تواند در قالب هـــای مختلف ایفای 
نقش داشـــته باشـــد و بســـیار مؤثرتر از 

این باشـــد. 
امـــا ســـرود در یک ســـردرگمی به ســـر 
می برد کـــه مراجع مختلف هـــم درباره 
آن تصمیم گیـــری می کننـــد. از نـــگاه 
جشـــنواره ملـــی ســـرود فجـــر، مرکب 
حرکـــت و نه مقصد ســـرود اســـت. ما 
در دهـــه ۶۰ شـــاهد اتفاقـــات خوبی در 
حـــوزه ســـرود بودیـــم امـــا چـــه اتفاقی 
افتاد کـــه وارد یـــک خلأ شـــدیم؟ پس 
مـــا آمدیم با محور قـــراردادن گروه های 
آکاپا و کر شـــرایط بهتری را برای سرود 
بـــر مبنای آمـــوزش ایجاد کنیـــم. توجه 
و تأکیـــد مـــا گروه های کر هســـتند که 
تاکنون در کشـــور انجام نگرفته است. 
مـــا عقیـــده داریـــم کـــه گروه هـــای کر 
مبنای گروه های ســـرود هستند. اینها 
رویکرد جدیدی اســـت و نمی خواهیم 

فضا را پـــر از تشـــتت آرا کنیم. 
ما آمدیم نگاه ترمیمی داشـــته باشـــیم 
تـــا وضعیت ســـرود در شـــرایط بهتری 

قـــرار گیرد.«

 اجرای 29 گروه سرود
در جشنواره

حامـــد جلیلـــی، دبیـــر جشـــنواره ملی 
ســـرود فجر هم ضمـــن ارائه گزارشـــی 
از رونـــد برگـــزاری این دوره بیـــان کرد: 
جشنواره ملی ســـرود فجر مهرماه سال 
گذشـــته با انتشـــار فراخوان آغازشد و 
پس از ماجراهای مربـــوط به فراخوان 
و دیگـــر رویدادهایـــی که در این راســـتا 
انجام گرفت، گروه های مختلف سرود 
در چهـــار منطقـــه کشـــور بـــه رقابت با 
یکدیگر پرداختند. بعد از پایان مرحله 

دوم، مرحله »راهبری« جشنوار نیز آغاز 
شد؛ شرایطی که باید گروه ها براساس 
اجـــرای زنده آثارشـــان در بخش نهایی 

کنند. شرکت 
او دربـــاره تاریخ برگـــزاری بخش نهایی 
جشـــنواره ملی ســـرود فجر هم گفت: 
بخش نهایـــی جشـــنواره ملی ســـرود 
فجـــر با حضـــور ۲۹ گـــروه مختلف طی 
روزهـــای دهـــم و یازدهـــم و دوازدهـــم 
تیرماه درقالـــب مرحلـــه داوری در تالار 
وحـــدت تهـــران برگـــزار می شـــود و 
چهاردهـــم تیر هـــم مراســـم اختتامیه 

خواهـــد بود.

جایزه ای به عنوان رویش
محتـــوای  دربـــاره  جلیلـــی  حامـــد 
ســـرود هایی کـــه در فراخـــوان ایـــن 
جشـــنواره به آن اشاره شده و همچنین 
محتواهـــای تربیتی و انسان ســـازی به 
»ایـــران« اظهـــار داشـــت: »بخـــش آزاد 
کـــه در فراخـــوان جشـــنواره قـــرار دارد 
گســـترده اســـت، امـــا اساســـاً موضوع 
تربیـــت که بـــه آن اشـــاره کردیـــد برای 
ما بســـیار حائزاهمیت اســـت و بر این 
اســـاس یکی از خروجی های گروه های 
ســـرود موضوع تربیت اســـت حتی در 
جوایزمان جایزه ای بـــا عنوان »رویش« 
تعریف شـــده اســـت که بـــه گروه های 
ســـرودی کـــه در موضـــوع آمـــوزش و 
پـــرورش فعالیت داشـــته و دارند، حتی 
خارج از جشنواره تعلق خواهد گرفت.
البته اینکه ما درهر بخشـــی یک جایزه 
داشـــته باشـــیم موضوع مهمی اســـت 
که تاکنـــون در جشـــنواره های ســـرود 
نداشـــته ایم. شـــرایطی که امیدوارم در 
دوره های آتی جشـــنواره بتوانیم شاهد 

توفیقاتی باشیم.«
او بـــا اشـــاره بـــه فعالیت هـــای ســـتاد 
جشـــنواره در حوزه بین المللـــی اظهار 
کرد: »ســـال اولی اســـت که جشـــنواره 
سرود در وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
برگزارمی شـــود و امیدوارم دردوره های 
آتی شاهد برگزاری یک جشنواره بسیار 
باکیفیـــت در حوزه ملـــی و بین المللی 

باشیم.
ایـــن درحالـــی اســـت که به طـــور حتم 
در سال های بعد، جشـــنواره به صورت 
بین المللی برگزارمی شـــود تـــا بتوانیم 
درایـــن قالـــب از ظرفیت هـــای بســـیار 
خوب سرود در کشـــورهای خارجی نیز 

اســـتفاده کنیم.«

نشست رسانه ای نخستین جشنواره ملی سرود فجر برگزار شد

ندا سیجانی
خبرنگار

گزارش

روابط عمومی


